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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Pásztor Bálint: megvalósítottuk a céljainkat 
2023. december 17. – MTI, MagyarNemzer, PannonRTV, Magyarszo.rs, Vajma.info, 

Mandiner, Ripost, KrónikaOnline 

Legalább annyi szavazatot és mandátumot szereztünk, mint az előző választáson, ami azt 

jelenti, hogy megvalósítottuk választási céljainkat, ezért mondhatom, hogy a Vajdasági Magyar 

Szövetség győzött - hangsúlyozta Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség megbízott 

elnöke vasárnap késő esti sajtótájékoztatóján, a Szerbiában aznap tartott választások 

eredményeit kommentálva. Kiemelte: a párt célja az volt, hogy megtartsa az önálló 

képviselőcsoportját a belgrádi parlamentben - amihez öt képviselő kell -, ezt a célt pedig 

minden előzetes eredmény szerint elérte. Rámutatott, hogy a VMSZ egy nehéz időszakot, a 

pártelnök, Pásztor István halálát követően is meg tudta tartani az erejét. Mint mondta, sokan 

arra számítottak, hogy egy ilyen tragédiát követően szétmorzsolódik a párt, azonban nem ez 

történt, a párt egységes és erős maradt, a vajdasági magyarok támogatták a pártot. 

 

Semjén Zsolt gratulált a VMSZ-nek a választási sikerhez 
2023. december 17. – MTI, Hirado.hu, KrónikaOnline, Webradio 

Gratulálunk a VMSZ-nek a választási sikerhez! - írta  Facebook-oldalán Semjén Zsolt vasárnap 

késő este. Magyarország nemzet- és egyházpolitikáért felelős miniszterelnök-helyettese a 

magyar kormány nevében gratulált a Vajdasági Magyarok Szövetségének (VMSZ) az elért 

eredményhez. A szerbiai választásokon a VMSZ minden előzetes eredmény szerint elérte célját, 

hogy megtartsa önálló képviselőcsoportját a belgrádi parlamentben, amihez öt képviselő kell. 

 

Orbán Balázs: Ukrajna uniós csatlakozása ügyében megszűnt az egység 
2023. december 17. – MTI, Hirado.hu, Mandiner, Hvg, Index.hu, Demokrata 

Ukrajna európai uniós csatlakozásának kérdése bizonyosan nem dőlt még el, csak az, hogy az 

ügyben nincs egység az EU-n belül, ez az egység megszűnt - jelentette ki a miniszterelnök 

politikai igazgatója a Kossuth rádió Vasárnapi újság című műsorában. Orbán Balázs 

rámutatott: az európai uniós csúcstalálkozón Magyarország egyértelműen jelezte, hogy nem 

ért egyet Ukrajna csatlakozásával, jelen feltételek mellett a csatlakozási tárgyalások 

megkezdését elhibázottnak, korainak, indokolatlannak, előkészítetlennek gondolja. A 

huszonhat tagállam viszont ragaszkodott ahhoz, hogy egy pozitív jelzést kell küldeni 

Ukrajnának, továbbá arra hívták fel a figyelmet, hogy a csatlakozási tárgyalások hosszú időt 

vesznek igénybe - tette hozzá. Orbán Balázs számításai szerint legalább 75 olyan pont van még, 

amelyben egyhangú döntéshozatalra van szükség, tehát Magyarország hozzájárulása nélkül a 

folyamat nem tud továbbmenni, illetve a legvégén a magyar parlamentnek is ki kell mondania 

a döntő szót. 
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https://magyarnemzet.hu/kulfold/2023/12/pasztor-balint-megvalositottuk-a-celjainkat
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/12/18/semjen-zsolt-gratulalt-a-vmsz-nek-a-valasztasi-sikerhez
https://index.hu/belfold/2023/12/17/orban-balazs-ukrajna-unios-csatlakozas-egyseg-megszunt/
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Nem lesz harmadik Trianon! 
2023. december 16. – Demokrata 

Milyen emberek volnánk, hogyha segítség helyett még mi is a határon túli magyarok fejére 

vágnánk? – tette föl a kérdést lapunknak nyilatkozva Potápi Árpád János. A nemzetpolitikáért 

felelős államtitkárral arról beszélgettünk, hogy miért oly veszélyes a gyermektelenség, mint az 

atombomba, hogyan állja a sarat a kárpátaljai magyarság, és miért Horthy Miklósnak 

köszönheti államtitkári posztját. – Miért éppen egy Horthy Miklóst ábrázoló festmény lóg 

irodája falán? – Azért, mert hogy Horthy Miklós nem lett volna, akkor én sem lennék 

államtitkár. 

                
Tőkés László: Temesvár egyik csodája volt az az előreláthatatlan fordulat 
2023. december 15. – Krónika, Bihari Napló 

Temesváron 1989-ben a románok, a magyarok, valamint az itt élő közel tíz nemzetiség és 

felekezet tagjai felismerték, hogy közös az ellenségük, közös az érdekük, a szabadság egy és 

oszthatatlan – mutatott rá Tőkés László a népfelkelés megindulásának 34. évfordulója 

alkalmából pénteken rendezett temesvári megemlékezésen. Az egykori temesvári lelkész, 

későbbi püspök, az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács (EMNT) elnöke a Temesvári Rádiónak 

nyilatkozva úgy értékelte: Temesvár egyik csodája volt az az előreláthatatlan fordulat, hogy a 

Ceaușescu-féle történelemhamisítás és a Securitate megosztó politikája pillanatok alatt 

kudarcot vallott, a románok és a magyarok összefogtak a kommunista rendszer elleni fellépés 

és a szabadság kivívása érdekében. Ezért is rendkívül zavarónak nevezte, hogy azóta etnikai 

alapon kettészakadt a forradalom emlékezete, elkülönülve tart megemlékezéseket a román és 

a magyar közösség. 

 

Segíti a környékbeli termelőket a Bihar megyei Nagy László, akit az Év Kárpát-

medencei Falugazdászává választottak  
2023. december 15. – Krónika 

Az év külhoni falugazdászának járó díjat kapta Nagy László Bihar megyei falugazdász, rajta 

kívül kapta elismerésben részesült két partiumi falugazdászok a XII. Kárpát-medencei 

Összefogás Fórum gáláján Budapesten. Elismerő oklevéllel ismerték el a Szatmár megyei 

Bartos Tímea és a Bihar megyei Huszár Antal falugazdászok munkáját. Személyesen 

találkozhattak a határon túli gazdaszervezetek, falugazdászok az Agrárminisztérium Kárpát-

medencei Együttműködések Főosztálya által szervezett találkozón. Az ünnepi eseményen 

számos közjogi méltóság is részt vett, köztük Farkas Sándor, az Agrárminisztérium parlamenti 

államtitkára is, aki szerint a Kárpát-medencei összefogás fórum sokkal több, mint évről-évre 

ismétlődő szakmai seregszemle. Úgy véli, ez egy ünnep, amely megmutatja, hogy a magyarság 

által javasolt térségi együttműködés milyen óriási felhajtóerőt jelent. 
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https://demokrata.hu/magyarorszag/nem-lesz-harmadik-trianon-2-765540/
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/tokes-laszlo-temesvar-egyik-csodaja-volt-az-az-elorelathatatlan-fordulat
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/segiti-a-kornyekbeli-termeloket-a-bihar-megyei-nagy-laszlo-akit-az-ev-karpat-medencei-falugazdaszava-valasztottak
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/segiti-a-kornyekbeli-termeloket-a-bihar-megyei-nagy-laszlo-akit-az-ev-karpat-medencei-falugazdaszava-valasztottak
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Petőfi 200 – Több mint ötszáz erdélyi tanuló számára szerveztek tematikus 

kirándulásokat az emlékév keretében 
2023. december 15. – maszol.ro 

Több mint ötszáz erdélyi tanulóhoz hozta közelebb a nemzet költőjét a Petőfi Erdélye, Erdély 

Petőfije elnevezésű diákutaztatási program, amelyet a Kincses Kolozsvár Egyesület szervezett 

meg a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége (RMPSZ) szakmai partnerségével – közölték 

a szervezők. A közlemény szerint a Petőfi 200 emlékévhez kapcsolódó projektet az Emberi 

Erőforrás Támogatáskezelő Nemzeti Kulturális Alap Petőfi 200 Ideiglenes Kollégiuma 

támogatta. A diákutaztatási programban 564 diák és 55 kísérő tanár vett részt, akik Erdély 40 

iskoláját képviselték 14 romániai megyéből. A tanulók a koltói Teleki kastélyban, a széphalmi 

Magyar Nyelv Múzeumában, a budapesti Petőfi Irodalmi Múzeumban és Bajor Gizi 

Színészmúzeumban, a Magyar Nemzeti Múzeumban, a szentendrei Szabadtéri Néprajzi 

Múzeumban és Petőfi kiskőrösi szülőházában vettek vészt tárlatvezetéseken és 

múzeumpedagógiai foglalkozásokon. 

 

Fedett műjégpályát avattak Kalotaszentkirályon – ez az első Kolozs megyében 
2023. december 15. – maszol.ro 

Egész évben használható fedett korcsolyapályát avattak fel Kalotaszentkirályon. A 

Bánffyhunyadtól hat kilométerre található településen uniós támogatásból felépült létesítmény 

az első Kolozs megyében, ahol egész évben lehet majd korcsolyázni. A RMDSZ Kolozs megyei 

szervezetének pénteki tájékoztatása alapján az avatóünnepségen felszólaló Csoma Botond 

hangsúlyozta, hogy Kalotaszentkirály egy olyan hely, „ahol a tervekből megvalósítások 

lesznek.” „Erdély, Kolozs megye egyik legjobb helye, hisz mindig a fejlődés felé veszik az irányt 

és ezen az úton halad tovább ez a közösség. A közösség vezetői rátermettek, tudják azt, hogy 

mire van szükség ahhoz, hogy egy élhetőbb települést hozzanak létre” – méltatta a helyieket a 

szövetség Kolozs megyei szervezetének elnöke. A település polgármestere, Póka András György 

azt emelte ki beszédében, hogy miután korábban már avattak uszodát, multifunkcionális 

sportpályát és kerékpárutat, reméli, hogy a most felavatott korcsolyapálya is erősíteni fogja úgy 

a gyermekek, mint a felnőttek testi-lelki egyensúlyát. 

 

Megoldáskeresés és kapcsolatépítés  
2023. december 15. – Székelyhon  

A vállalkozók támogatása, a Kárpát-medencei vállalkozások közötti kapcsolatok megteremtése 

a szülőföldön való boldogulást segíti elő és a magyar kormány nemzetpolitikai 

államtitkárságának ez az egyik fő célja – tolmácsolta Potápi Árpád Jánosnak, a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkárának köszöntőjét Hajnal Virág, az 

államtitkárság főosztályvezetője pénteken Szovátán. Oktatás és munkaerőpiac témával 

szervezték meg pénteken Szovátán a III. Erdélyi Gazdasági Fórumot. Az egész napos 

tanácskozáson munkaadók és oktatásügyi szakemberek egyeztettek, tárgyaltak, hogy 

megtalálják a fiatalok, leendő munkavállalók számára a legjobb megoldásokat.  
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https://maszol.ro/belfold/Petofi-200-Tobb-mint-otszaz-erdelyi-tanulo-szamara-szerveztek-tematikus-kirandulasokat-az-emlekev-kereteben
https://maszol.ro/belfold/Petofi-200-Tobb-mint-otszaz-erdelyi-tanulo-szamara-szerveztek-tematikus-kirandulasokat-az-emlekev-kereteben
https://maszol.ro/belfold/fedett-mujegpalya-Kalotaszentkiralyon
Oktatás%20és%20munkaerőpiac%20témával%20szervezték%20meg%20pénteken%20Szovátán%20a%20III.%20Erdélyi%20Gazdasági%20Fórumot.%20Az%20egész%20napos%20tanácskozáson%20munkaadók%20és%20oktatásügyi%20szakemberek%20egyeztettek,%20tárgyaltak,%20hogy%20megtalálják%20a%20fiatalok,%20leendő%20munkavállalók%20számára%20a%20legjobb%20megoldásokat.%20(Forrás:%20Székelyhon.ro%20→%20https:/szekelyhon.ro/aktualis/megoldaskereses-es-kapcsolatepites)
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Újabb Csodasarok a Csikynek 
2023. december 15. – Nyugati Jelen 

A Nemzetpolitikai Államtitkárság idén tizedik alkalommal hirdette meg Miénk a város című 

online játékát, melynek célközönsége a 6–10 éves korosztály. A játék lényege, hogy minden 

gyermek kitartásával és tehetségével tehet a közösségéért. A verseny során négy héten át a 

játékra regisztrált kisdiákok napról napra érdekes feladatokat oldhattak meg, amelyekkel 

pontokat szerezhettek. A játék eredményeként összesen 140 külhoni oktatási intézmény 265 

kisdiákja nyert úgynevezett Csodasarkot, 100 ezer forint, azaz 1340 lej értékű ajándékcsomagot 

közösségének. A Csiky Gergely Főgimnáziumban a tavaly még előkészítős Barabás Dorottya 

jelentkezett a versenyre, aki most már elsősként, a versenyen való részvételével és 

teljesítményével nyert az iskolának Csodasarkot. A bejelentést december 14-én délután, a Csiky 

Családi Csodavárás megnyitóján tette Spier Tünde, az iskola igazgatója. 

 

Kolindálók borították a trikolór színeibe a sepsiszentgyörgyi Arany János szobrot  
2023. december 15. – szekelyhon.ro 

Kolindálók pihentek meg Sepsiszentgyörgyön Arany János szobra mellett, és egyúttal birtokba 

is vették azt, „feldíszítve” a román nemzeti színekkel. Kulturális (in)tolerancia..., vagy 

interkulturális érzékenység-fejlesztési modell? – tette fel a kérdést Toró Attila, 

sepsiszentgyörgyi fotográfus a közösségi hálón közzétett fénykép mellett. A helyszínen azonban 

a fotózás mellett határozottan megkérte az illetőket, hogy a díszleteket azon nyomban 

távolítsák el a szoborról, illetve környékéről, mert különben értesíti a rendőrséget. Ez meg is 

történt, azonban az eset nyomán sokakban felvetődött kérdésekre még egyénileg és 

közösségileg is keresik a választ.  

 

Láthatatlanok, mégis szembetűnnek: terítéken a székelyföldi romahelyzet  
2023. december 16. – szekelyhon.ro 

Bár a hivatalos mérésekben, adatsorokban nem tükröződik, a valóságban egyre növekszik a 

romák száma Székelyföldön is. A Sepsiszentgyörgyön megszervezett Kettős kisebbségben című 

szakmai konferencián a Hargita, illetve a Kovászna megyei romák helyzete került középpontba. 

Az egynapos konferecián az istentiszteleten és kulturális előadásokon túl szakértők is 

beszámoltak a romák jelenlegi helyzetről, többek között a Székelyföldön fennálló 

körülményekről is. Hargita Megye Tanácsa nemrég fogadta el a romák társadalmi 

befogadására vonatkozó stratégiát, amely a 2023-2027-es időszakra kitűzött célokat, cselekvési 

terveket tartalmazza. Kiss Tamás felidézte, hogy a 2021-es népszámláláskor közel ötezer romát 

jegyeztek fel hivatalosan, a valóságban azonban ez a szám több mint négyszeresére rúg, 

körülbelül 22 ezer személyre.  
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https://www.nyugatijelen.com/jelenido/ujabb-csodasarok-a-csikynek
https://szekelyhon.ro/aktualis/kolindalok-boritottak-a-trikolor-szineibe-a-sepsiszentgyorgyi-arany-janos-szobrot
https://szekelyhon.ro/aktualis/lathatatlanok-megis-szembetunnek-teriteken-a-szekelyfoldi-romahelyzet
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„Temesvárnak felelőssége életben tartani a forradalom emlékét” – az 1989-es 

eseményekre emlékeztek a Bánság fővárosában  
2023. december 16. – Krónika, maszol.ro 

Ünnepélyes ülést tartott szombaton az 1989 decemberi forradalom 34-ik évfordulója 

alkalmából a temesvári városi tanács. Dominic Fritz polgármester hangsúlyozta, hogy 

Temesvárnak felelőssége életben tartani a forradalom emlékét. Beszédében az elöljáró idézett 

egy friss felmérést, amely szerint a romániaiak közel fele azt állítja, hogy 1990 előtt jobban élt. 

„Ezek az adatok azt mutatják, hogy a forradalom küldetése még nem ért véget. Hiába 

emlékezünk meg a forradalomról, ha nem emlékezünk egyúttal arra az igazságtalan rendszerre 

is, amely ellen ez a forradalom irányult. Nem lehet ünnepelni a temesváriak hősiességét a 

kommunizmus egyértelmű elítélése nélkül, amely ellen harcoltak, és amelyért mártírhalált 

haltak. Nekünk, temesváriaknak az a kötelességünk, hogy ne csak a forradalom történetét 

meséljük el, hanem az 1989 előtti igazságtalanságokat is” – mondta Dominic Fritz. 

 

Roma fiatalok felzárkózását segítik a Szatmár megyei Tasnádon 
2023. december 16. – maszol.ro 

Fontos nap volt a pénteki a Szatmár megyei, 8 ezer fős lakosú Tasnád életében. A Szatmár 

Megyei Tanács két projektje is célba ért ekkor. A Romák társadalmi felzárkóztatása és 

szerepvállalása Szatmár megyében projektben elsősorban roma fiatalokat segítenek a 

tanulásban, a munkaerő-piacon való elhelyezkedésben. A projektben számos Szatmár megyei 

település és annak roma közössége volt érintett, a zárókonferenciát viszont Tasnádon tartották. 

Egyebek mellett tíz közösségi fürdő vásárlása és üzembe helyezése is szerepelt a projektben, 

nemcsak Tasnádon és környékén (Tasnádszarvad és Cserveg), hanem Erdődön, valamint hét 

Szatmár megyei faluban: Felsőboldádon (Szokond község), Kispeleskén (Lázári község), 

Irinyben (Érendréd község), Csedregben (Kökényesd község), Atyán (Pusztadaróc), 

Tasnádszántón (Tasnádszántó község) és Túrterebeses (Túrterebes község). 

 

Magyarellenes szélsőségesek egymásra találása: Simion hajlandó lenne koalíciót 

kötni Șoșoacă pártjával  
2023. december 17. – Krónika 

A jövő évi választások után a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) hajlandó lenne 

koalícióra lépni a pártból korábban kizárt szenátor, Diana Șoșoacă SOS Románia nevű 

pártjával – jelentette be Groege Simion, az AUR elnöke. A szélsőséges pártvezér pénteken este 

a Digi 24 hírcsatornának nyilatkozva először arról beszélt: „nem kompatibilisek”, azonban 

mégis arra engedett következtetni, hogy nem utasítaná el az együttműködést a két 

magyarellenes párt között. Mint kifejtette, a felmérések szerint a két párt nem ugyanazt a 

szavazói kört fedi le. Simion állítása szerint a kutatások azt mutatják, hogy Șoșoacă a 

Szociáldemokrata Párt (PSD) szavazóinak egy részét is „elhódította”, illetve azokat az 

elégedetlen polgárokat, akik egyébként el sem mennének szavazni. Elismerte ugyanakkor, hogy 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/btemesvarnak-felelossege-eletben-tartani-a-forradalom-emleketr-n-az-1989-es-esemenyekre-emlekeztek-a-bansag-fovarosaban
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/btemesvarnak-felelossege-eletben-tartani-a-forradalom-emleketr-n-az-1989-es-esemenyekre-emlekeztek-a-bansag-fovarosaban
https://maszol.ro/belfold/Roma-fiatalok-felzarkozasat-segitik-a-Szatmar-megyei-Tasnadon
https://kronikaonline.ro/belfold/magyarellenes-szelsosegesek-egymasra-talalasa-simion-hajlando-lenne-koaliciot-kotni-ooac-partjaval
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az SOS Romániát támogató 5-6 százaléknyi ember között másfél-két százaléknyi korábbi AUR-

szavazó. 

 

Ferenc pápával találkozott George Simion, aki az olasz jobboldal találkozóján is 

vett részt Rómában  
2023. december 17. – Krónika 

A Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) elnöke, George Simion a hét végén Rómában az 

olasz jobboldal Atreju című politikai, közéleti találkozóján vett részt, és magánaudiencián járt 

Ferenc pápánál. Az AUR vasárnapi közleménye szerint a pártelnök vasárnap az Európa, 

amelyet meg kell védenünk: a konzervatívok érvei az európai szuperállam ellen című panelen 

szólalt fel „az Olasz Testvériség (Fratelli d'Italia) idei legnagyobb rendezvényén”, amelyen több 

mint 10 000 olasz és európai konzervatív vett részt. A rendezvényen tartott beszédében George 

Simion kijelentette, hogy az AUR megnyeri a következő romániai európai parlamenti 

választásokat. „Az Olaszországban élő románokkal együtt biztosan győzni tudunk” – idézte a 

közlemény a politikust. „Európa latin, keresztény gyökereinek megvédésére az a megoldás, 

hogy európai szinten jobbközép kormányt alakítunk Brüsszelben, és együtt nyerjük meg az 

elkövetkező csatákat” – idézte Simion beszédét az Agerpres hírügynökség. 

 

A Tamási Áron Gimnázium bentlakása is megújulhat jövőre  
2023. december 17. – szekelyhon.ro 

Jelentős magyar állami támogatásoknak köszönhetően a székelyudvarhelyi Tamási Áron 

Gimnázium két épülete is megújult az elmúlt néhány évben, a főépület és az Iskola utcában 

található régi zárda épülete is teljes renováláson esett át. Az intézményhez tartozó ingatlanok 

közül már csak a bentlakás vár megújulásra, és a dolgok jelenlegi állása szerint erre is sor 

kerülhet jövőre, hiszen Soltész Miklós, Magyarország Miniszterelnökségének egyházi és 

nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkára legutóbbi látogatása során, a Szent Miklós-

templom búcsúünnepségén ígéretet tett rá. Laczkó György intézményvezető a Székelyhon 

megkeresésére elmondta, jelenleg már dolgoznak a Márton Áron téren található bentlakás 

udvarán. Ez élvezett elsőbbséget, ugyanis az épület „víz alá került”, mivel az esővíz-elvezetés 

mindeddig nem volt megoldva, a közelben nincs ugyanis az esővizet fogadni képes 

csatornarendszer kialakítva. „Gyakorlatilag már ott tartunk, hogy nagyobb esőzésekkor az 

étkező ablakán befolyik a víz” – emelte ki a helyzet súlyosságát.  

A Beneš-dekrétumokról Washingtonban 
2023. december 15. – ma7.sk  

December 10 és 13. között Fiala-Butora János és Tárnok Balázs szlovákiai magyar jogászok 

Washingtonban egy több eseményből és találkozóból álló szakmai program keretén belül 

számoltak be a Beneš-dekrétumok mai napig történő szlovákiai alkalmazásáról az amerikai 

külpolitikai és emberi jogi szakértőknek, döntéshozóknak, véleményformálóknak, valamint a 
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washingtoni magyar közösség tagjainak. December 10-én, vasárnap a Kossuth házban került 

sor a Magyar Emberi Jogi Alapítvány (Hungarian Human Rights Foundation) szervezésében 

Fiala-Butora János dekrétumok alkalmazásáról szóló előadására, valamint az azt követő 

beszélgetésre. Az eseményen részt vettek az amerikai magyar szervezetek, így az Amerikai 

Magyar Szövetség, a Magyar Amerikai Koalíció, valamint a Magyar Emberi Jogi Alapítvány 

képviselői. Másnap, december 11-én a Freedom and Identity in Central Europe (FICE) 

nemzetközi munkacsoport szervezésében valósult meg a határontúli magyarokat érő 

jogsértéseket bemutató műhelybeszélgetés. 

 

Jövőre Nyitra megyében is több kétnyelvű közúti táblát helyezhetnek ki 
2023. december 15. – ma7.sk  

Megvan az arra vonatkozó politikai akarat a Nyitra Megyei Önkormányzat képviselőiben, hogy 

2024-ben kétnyelvűsítsék a magyarlakta régió közúti tábláit. A megyei képviselőtestület a jövő 

évi költségvetésben a táblacserére 240 ezer eurót különített el – mondta el a Ma7-nek Farkas 

Iván, a Magyar Szövetség megyei frakcióvezetője. Ahogy arról már portálunk is korábban 

beszámolt: a Nagyszombat Megyei Önkormányzat Magyar Szövetséghez tartozó képviselőinek 

kezdeményezéséből ősz óta több településén helyezték ki a sokak által hiányolt, kétnyelvű 

táblákat, amelyek száma a tervek szerint jövőre továbbiakkal nő. Kíváncsi voltunk arra, hogy e 

téren milyen előrelépések várhatók Nyitra megyében. Megtudtuk: természetesen, Nyitra 

megye magyar képviselői hasonlóképpen szívügyüknek tartják a kétnyelvű feliratok 

kihelyezését a magyarlakta térségben, ahol arra a tervek szerint a meglevő, régi táblák 

cseréjekor kerülhetne sor. Ezt a nemzeti kisebbségek nyelvhasználatáról szóló, 1999-ben 

elfogadott törvény közúti táblákra vonatkozó, 2022 óta hatályos módosítása lehetővé teszi. 

 

Egyetértésben a Csallóköz városaiért és falvaiért 
2023. december 15. – ma7.sk  

A 84-ből 51 település polgármesterének részvételével november végén tartotta idei második 

közgyűlését a Csallóközi Városok és Falvak Társulása. A csallóközkürti tanácskozáson 

módosították a szervezet alapszabályát és megszavazták, hogy társszervezőként szerepet 

vállalnak a komáromi nagygyűlés 30. évfordulójára tervezett emlékkonferencia 

lebonyolításában. A társulás elnöke, Nemeshodos község polgármestere, Balódi László 

értékelő felszólalásában az elmúlt időszak történéseit és a jövőre vonatkozó vállalásokat 

ismertette. Januártól havi jelleggel bizottsági ülések összehívását kezdeményezi, amelyeken a 

különféle gazdasági ágazatok és szektorok szakembereinek segítségével tárgyalhatnák meg az 

önkormányzatok aktuális kihívásait. Az elmúlt hónapokban a társulás elnöke több térségi 

találkozót kezdeményezett. Márciusban a Dunaszerdahelytől északra fekvő községek 

képviselőivel találkozott Nagyabonyban, utána a csilizközi polgármesterek problémáit 

taglalták Szapon. A Dunaszerdahelyi járás keleti községeinek polgármestereivel és vendégként 

a Galántai járás hozzájuk közel fekvő községeinek vezetőivel Pozsonyeperjesen, a Komáromi 

járás polgármestereivel Szilason találkozott. 
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„Tudásunkkal kézen fogva” a Mátyusföldön 
2023. december 15. – ma7.sk  

Hosszas gondolkodás után úgy döntöttem, részt veszek a SZAKKÖR mozgalom bútorfestő 

alkalmain. Mindannyiszor azt éreztem, hogy nemcsak egy tevékenységi mozgalomról, hanem 

közösségi találkozókról van szó.  Öröm betérni egy-egy foglalkozásra, hiszen a szorgos munka 

mellett van sok nevetés, ízes asszonyi pletykálkodás és történetmesélés. A magyar Nemzeti 

Művelődési Intézet Szakkör tevékenységei kézműves-foglalkozásokat kínálnak, többnyire 

felnőtteknek. Az érdeklődők online felületen elérhető videók és a szakkörvezető segítségével 

sajátíthatják el például a gyöngyfűzés, a mézeskalácssütés és díszítés, a bútorfestés vagy a 

csipkeverés népi tudományának alapjait. A Szakkör mozgalom már a Kárpát-medence mintegy 

2500 közösségében működik. A Felvidéken több régióban, például a Bodrogközben és a 

Mátyusföldön is zajlanak innovatív és kreatív foglalkozások. A Mátyusföldön már a második 

évada fut a „tudásunkkal kézen fogva” mottójú Szakkör tevékenységeknek. 

 

A Magyar Művészeti Akadémia rangos elismerésében részesült a királyhelmeci 

Hogya György 
2023. december 16. – felvidek.ma  

A Magyar Művészeti Akadémia (MMA) december 11-én tartott Élőfolyóirat estjén Ambrus 

Lajos Mezei szorgalom című esszékötete részesült az év legjobb könyvét elismerő díjban. Könyv 

nívódíjat kapott Győrffy Ákos A csend körei című kispróza-kötete, a királyhelmeci Hogya 

György Félreértések és félremagyarázások című esszékötete, Majoros Sándor Rézeleje című 

regénye és Pollágh Péter Régi voltam című verseskötete. Vári Fábián László író, költő, az 

irodalmi tagozat vezetője köszöntőjében örömét fejezte ki, hogy az MMA irodaházában, 

színművészek és zenészek közreműködésével, újból megrendezhetik a díjátadót, amelyet 

hagyományteremtő szándékkal alapítottak. Ambrus Lajos Mezei szorgalom című könyvének 

műfajával kapcsolatban a szerzőt laudáló Száraz Miklós György elmondta, hogy a kötet 

egyszerre esszé, történelem, kultúrhistória, gasztronómia és mezőgazdaság. 

 

Mindenkivel együtt tudunk működni, ha közösségünk érdekeit szolgálja - interjú 

Forró Krisztiánnal 
2023. december 16. – ma7.sk  

Paton tartotta második kongresszusát a Szövetség, amely megszüntette a párton belüli 

platformokat, nevét Magyar Szövetségre változtatta, Forró Krisztiánt pedig megerősítette a 

pártelnöki tisztségben, egyben a párt köztársaságielnök-jelöltjévé választotta. A régi-új 

pártelnökkel a kongresszust követően beszélgettünk. „Az országban élő nemzeti közösségek, 

illetve a felvidéki magyar közösség megmaradása és fejlődése szempontjából semmilyen 

konkrétumot nem tartalmaz. Tulajdonképpen egy oldalnyi, általánosságokat tartalmazó 

szövegben merül ki a kisebbségi kérdés kezelése. És, ami még elszomorító, hogy a 

kormányprogram a régióinkról is megfeledkezik, ezeknek a fejlesztését sem vállalja fel. Az 

autópálya-hálózat, az út- és vasúthálózat fejlesztése, az ipari lehetőségek kibontakoztatása sem 
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jelenik meg. Így a pártunknak továbbra is kötelessége, hogy felhívja a figyelmet arra, hogy a 

déli és keleti régiók egy része továbbra is leszakadó régió. Ezen változtatni kell. Látjuk azt, hogy 

a déli és keleti régió bizonyos kistérségei fokozatosan kiürülnek, falvak, és kisebb, részben 

városok néptelenednek el. 

 

Húszéves a Pozsonyi Magyar Vigadóbál 
2023. december 16. – ma7.sk  

Vízkereszt után újra beindul a báli szezon. A téli szürkeségtől komor léleknek jól is esik ilyenkor 

egy kis a mulatság, a közelgő jó idő örömünnepe. A bálok forgatagából a jövő évi báli szezonban 

sem marad ki a nevezetes Pozsonyi Magyar Vigadóbál, amely 2024-ben ünnepli 20. 

évfordulóját. Ennek apropóján a Vigadóbál főszervezetőjét, Balla Igort többek közt a 

kezdetekről, a Pozsonyi Magyar Vigadóbál ötletének megszületéséről kérdeztük. – Az ötlet úgy 

vetődött fel, hogy annak idején, a 60-as, 70-es, 80-as években hatalmas magyar bálok voltak 

Pozsonyban a nevezetes Kijev szállodában, három emeleten: lent a bárban, a földszinten és az 

emeleti étteremben is. Ez aztán sajnos fokozatosan kezdett alábbhagyni, és 2004-re, de már az 

előtte lévő egy-két évben is semmilyen magyar bál nem volt Pozsonyban, annyira visszaszorult 

a bálozás. Így aztán 2004-ben szerveztük meg először a Pozsonyi Magyar Vigadóbált. 

Szerencsénk volt, mert úgy emlékszem, február 20-áig nyúlt akkor a báli szezon, így volt elég 

hosszú időnk arra, hogy a bált előkészítsük. 

 

Fiatal filmes tehetségeket díjaztak Kassán 
2023. december 17. – ma7.sk, felvidek.ma  

A fiatal felvidéki filmes tehetségek útját próbálja egyengetni a Szlovákiai Magyar 

Diákfilmfesztivál, amelyet már második alkalommal rendeztek meg. A seregszemle győzteseit 

Kassán, a Thália Szinház Márai Stúdiójában pénteken megrendezett gálán hirdették ki. Az idén 

három győztes hirdettek és a zsűri egy különdíjat is kiosztott. A filmfesztiválon – amelyre 

összesen 16 alkotást neveztek a résztvevők – háromszemélyes zsűri, név szerint: Varga Anikó, 

Rácz Noémi és Tisza Balázs bírálták el a filmeket. A diákfilmfesztivál ötlete két szlovákiai 

magyar fiatal videóstól származik. Ádám Szabolcs és Davitko Oliver 2019-ben megnyerte a 

Zlatá Klapka fesztivál fődíját, s ezután vették a fejükbe, hogy létrehoznak egy hasonló fesztivált 

a szlovákiai magyar diákok számára is, platformot nekik az elrugaszkodáshoz, tehetségük 

felszínre juttatásához. A szakmai előrelépés mellett találkozhatnak olyan diáktársaikkal is, 

akiknek hasonló az érdeklődési körük, de az ország más pontjain élnek. 

 

Gyimesi: megmosolyogtató, ha valaki két hónap után azt kiabálja, hogy „elég volt 

Ficóból!“ 
2023. december 17. – felvidek.ma  

Megosztó téma a Speciális Ügyészi Hivatal (ÚŠP) megszüntetésének kérdése, melyre Robert 

Fico kormánya készül. Az ellenzéki pártok helytelenítik a lépést, a jogállam veszélybe 

kerüléséről beszélnek és tiltakozásokat szerveznek a Speciális Ügyészi Hivatal megszüntetése 

ellen. Gyimesi György volt parlamenti képviselő (akkor még OľaNO-tag), a Magyar Szövetség 
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alelnöke úgy véli, hogy a kormánykoalíciónak legitim joga a különleges ügyészség 

megszüntetése, amennyiben ehhez összegyűjti a szükséges számú képviselői támogatást. A 

Comenius Egyetem Jogi Karának dékánja, Eduard Burda szerint a Speciális Ügyészi Hivatalt 

mielőbb meg kellene szüntetni, ezért egyetért a gyorsított eljárással. Mária Kolíková (SaS) volt 

igazságügyi miniszter Burda szavaira úgy reagált, hogy Burda az akadémiai testület szégyene, 

karrierista és opportunista. Gyimesi nyilvánosan kiállt Burda mellett. „Mária Kolíkováról 

köztudott, hogy kicsoda és mik az indítékai. Amennyiben ő karrieristákról beszél, az eszébe kell 

juttatni, hogy Kolíková maga a köpönyegforgatás szinonimája.  

                      
Vučić: Az SZHP országos és tartományi szinten is a legtöbb szavazatot kapta 
2023. december 17. – PannonRTV 

A Szerbia nem állhat meg nevű lista nyerte a parlamenti választásokat Szerbiában - jelentette 

be Aleksandar Vučić. 76% feldolgozottság mellett a koszovói szavazatok nélkül az SZHP listája 

a voksok 46,5%-át gyűjtötte be, második helyen a Szerbia az erőszak ellen lista végzett 23,5%-

kal, a szocialisták 6,5%, a Remény lista 4,9%, a Vajdasági Magyar Szövetség pedig 1,9%-ot 

kapott, ami jelenleg 6 mandátumot jelent a köztársasági parlamentben. Tartományi szinten is 

fölényes győzelmet aratott a Szerb Haladó Párt - tette hozzá Aleksandar Vučić. A Vajdaság nem 

állhat meg nevű lista várhatóan 67-69 képviselővel rendelkezik majd a 120 fős Tartományi 

Parlamentben. A Szerbia az erőszak ellen lista várhatóan 28 vagy 29 mandátumhoz jut. 

Harmadik helyen a VMSZ áll, 9 képviselővel. 

 

Minden szinten az SZHP kapta a legtöbb szavazatot, a VMSZ megőrizte pozícióit 
2023. december 17. – PannonRTV 

A választópolgárok 20 óráig adhatták le voksaikat az előrehozott köztársasági parlamenti és 

tartományi választásokon. A szavazatok feldolgozása még tart, azonban az előzetes 

eredmények szerint minden szinten az SZHP kapta a legtöbb szavazatot. 

00:20 - A CeSID/IPSOS által vizsgált reprezentatív eredmények, amelyek során 865 

választóhely adatait figyelték 90,2 százalékos feldolgozottságnál a következő eredményeket 

mutatják: 1. Aleksandar Vučić – Szerbia nem állhat meg 46,3%, 128 mandátu 2. Szerbia az 

erőszak ellen 23,6%, 65 mandátu 3. Ivica Dačić – Szerbia miniszterelnöke 6,6%, 18 mandátu 

4. Remény Szerb Koalíció 4,9%, 13 mandátu 5. Mi - a nép hangja, prof.dr. Branimir Nestorov 

4,8%, 13 mandátu 6. Vajdasági Magyar Szövetség – Elnökünkért, közösségünkért, a jövőért! 6 

mandátum 

 

Emlékmise Pásztor István tiszteletére 
2023. december 16. – PannonRTV 

Hat hete hunyt el Pásztor István, a Vajdasági Magyar Szövetség és a Tartományi Képviselőház 

elnöke. Tiszteletére emlékmisét szolgáltattak a szabadkai Szent Teréz SzékesegyházbanA 

szentmisét Palatinus István atya mutatta be. A család mellett jelen voltak barátai és tisztelői is. 
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https://pannonrtv.com/rovatok/valasztasok-2023/vucic-az-szhp-orszagos-es-tartomanyi-szinten-legtobb-szavazatot-kapta
https://pannonrtv.com/rovatok/valasztasok-2023/minden-szinten-az-szhp-kapta-legtobb-szavazatot-vmsz-megorizte-pozicioit
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/emlekmise-pasztor-istvan-tiszteletere
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A 67 éves politikus rövid, súlyos betegség után 2023.október 30-án hunyt el. Pásztor István 

áldozatos munkájával 1995-től szolgálta a vajdasági magyar közösséget. Több mint 16 éven át, 

2007-től haláláig vezette a VMSZ-t. Pásztor Istvánt november 4-én kísérték végső útjára a Bajai 

úti temetőben. 

 

Elhunyt dr. Selymesi Nándor, nyugalmazott urológus, a Szabadkai Közkórház 

korábbi igazgatója 
2023. december 16. – PannonRTV 

Váratlanul, rövid, súlyos betegség után elhunyt dr. Selymesi Nándor, nyugalmazott urológus, 

a Szabadkai Közkórház korábbi igazgatója. Dr. Selymesi Nándor 1956-ban született Bajmokon. 

Az általános iskolát szülőfalujában, míg a gimnáziumot Szabadkán végezte el. Tanulmányait 

Pécsett folytatta, és diplomáját summa cum laude minősítéssel 1981-ben kapta meg a Pécsi 

Tudományegyetem Általános Orvosi Karán. 1991-től a Szabadkai Közkórház urológus 

szakorvosaként dolgozott, majd 2003-ban az intézmény igazgatójává nevezték ki. Számtalan 

tudományos kutatómunka szerzőjeként és társszerzőjeként, illetve konferencia szervezőjeként 

azon dolgozott, hogy a Szabadkai Közkórház Urológiai Osztályán minél magasabb színvonalú 

és fejlett gyógykezelés álljon a betegek rendelkezésére. Elhivatottságát és az orvostudomány 

terén elért eredményeit az idén Szabadka Város Pro Urbe díjával ismerték el. Dr. Selymesi 

Nándor 67 évet élt. 

                  
Magyar Örökség Díjas lett a beregszászi színház 
2023. december 17. – MTI, ORIGO, PestiSracok, Mandiner 

A Magyar Örökség és Európa Egyesület döntése alapján 2023. december 16-án Magyar 

Örökség díjban részesült a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház. A díjat a 

Magyarországért Alapítvány kuratóriuma hozta létre, nem sokkal a rendszerváltozás után, 

1995-ben. A díj azon magyar intézményeknek, csoportoknak adható, akik tevékenységükkel 

hozzájárultak a magyar kultúra, gazdaság, sport, tudomány, azaz a magyar társadalom erkölcsi, 

szellemi felemeléséhez. Ezek együttesen alkotják a magyarság „láthatatlan szellemi 

múzeumát”. A díjat a társulat nevében Budapesten, a Ráday Ház dísztermében vette át Sin 

Edina megbízott igazgató. A díjátadón Oberfrank Pál Kossuth- és Jászai Mari-díjas magyar 

színművész mondott laudációt – közölte Facebook-oldalán a színház. 

 

Adventi jótékonysági koncertet szervezett a Szent István-bazilikában a 

Nemzetstratégiai Kutatóintézet 
2023. december 17. – MTI, Karpatalja.ma 

Adventi jótékonysági koncertet szervezett vasárnap a Szent István-bazilikában a 

Nemzetstratégiai Kutatóintézet, az eseményen részt vett a székelyudvarhelyi Alla Breve 

Vegyeskar és a Liszt Ferenc Kamarazenekar. A Szent István-bazilikában megjelenteket mások 
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https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/elhunyt-dr-selymesi-nandor-nyugalmazott-urologus-szabadkai-kozkorhaz-korabbi
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/elhunyt-dr-selymesi-nandor-nyugalmazott-urologus-szabadkai-kozkorhaz-korabbi
https://kiszo.net/2023/12/17/magyar-orokseg-dijas-lett-a-beregszaszi-szinhaz/
https://karpatalja.ma/kultura/kulturalis-hirek/adventi-jotekonysagi-koncerttel-erkezett-beregszaszba-a-cantus/
https://karpatalja.ma/kultura/kulturalis-hirek/adventi-jotekonysagi-koncerttel-erkezett-beregszaszba-a-cantus/
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mellett Panyi Miklós, a Miniszterelnökség parlamenti államtitkára köszöntötte, aki beszédében 

kiemelte: a határon túli magyarság közösségei közül a Kárpátalján élő közösség sorsa a 

legmostohább, amit tetéz, hogy az ott élők immár a második karácsonyukra készülnek az orosz-

ukrán háború árnyékában. Magyarországnak vannak határai, de a nemzetnek nincsenek - 

hangsúlyozta, hozzátéve, hogy a kormánynak kiemelten fontos az Ukrajnában élő magyarok 

sorsa. Panyi Miklós szerint a háborúnak Oroszország, Ukrajna, Európa, Közép-Európa, 

Magyarország, a Kárpát-medence és Kárpátalja magyarsága is egyaránt vesztese. 

 

Karácsonyi ajándékok a Magyar Református Szeretetszolgálat szervezésében a 

kárpátaljai gyermekek számára 
2023. december 17. – Karpat.in.ua 

Karácsonyi ajándékokkal érkezett a Magyar Református Szeretetszolgálat kuratóriumi elnöke, 

Czibere Károly és Zán Fábián Sándor, a Kárpátaljai Református Egyházkerület püspöke a gáti 

Margaréta óvodába. A hátizsákok sok-sok érdekes és hasznos ajándékot rejtenek, amelyeknek 

jól láthatóan örültek a gyermekek, akik rövid műsor keretében be is mutatták, mi mindent 

tanultak az oviban. Az intézményt a szeretetszolgálat támogatásával hozták létre és tartják fenn 

roma gyerekek számára, akiknek a felzárkóztatását tűzték ki célul. Zajlik a Magyar Református 

Szeretetszolgálat Nyilas Misi Karácsonya P rogramja is, amelynek keretében Kárpátaljára 

érkezik több mint kétezer ajándékokkal telepakolt doboz, közismertebb nevén Nyilas Misi 

Pakk. 

 

Újabb adomány az ukrán hadseregnek Magyarország Ungvári Főkonzulátusa 

közreműködésével 
2023. december 16. – Karpatalja.ma 

Termo-alsóruházatot tartalmaz az a több, mint 20 doboz, amit a Magyar Mérnöki Kamara 

Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegyei szervezete adott át a Family Christ Jótékonysági 

Alapítványnak. Az adomány értéke 3 és fél millió forint, a rakomány az ungvári főkonzulátus 

közbenjárásával érkezett meg Kárpátaljára. Bezzeg János, a kamara elnökségi tagja elmondta, 

a szervezet a jövőben is szeretné folytatni ezt a támogatási formát. A 12 éve működő Family 

Christ JA tevékenysége központjában a rászorulók, a gyermekek, idősotthonok támogatása 

volt. A háború kezdetétől fogva bővült a segítségre szorulók listája: kiemelt figyelmet 

fordítanak a hadsereg, a honvédek családjai, A kórházak és a frontvonal mentén lévő egyházi 

intézmények igényeinek kielégítésére. 
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https://life.karpat.in.ua/?p=172682&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=172682&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=172601&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=172601&lang=hu
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2023. december 15. – Kossuth Rádió 

 

1893-ban készül el a marosvásárhelyi Iparmúzeum, teljes nevén Székelyföldi Iparmúzeum Kiss 

István műépítész tervei alapján. 3 ilyen intézmény működik a Monarchia területén, ebből kettő 

Erdélyben – a kolozsvári és a marosvásárhelyi. Az Iparmúzeum érdekes szimbiózisa a 

múzeumnak és szakipari képzésnek, amely gazdag tárgyi gyűjteménnyel és szakoktatói 

részleggel, tanműhelyekkel is rendelkezett. A Székelyföldi Iparmúzeum nevet az 

impériumváltásig viselte, múzeumként 1944-ig működött, majd 1957-től, történeti, és 

természetrajzi gyűjteménynek adott otthont az épület.    Az átfogó felújítás, valamint a 

természettudományi gyűjtemény bővítésének terve több mint 7 évvel ezelőtt fogalmazódott 

meg – és csütörtökön megnyitotta kapuit a marosvásárhelyi Természettudományi Múzeum.  

 

1802. december 15-én Kolozsváron született Bolyai János magyar matematikus, hadmérnök, a 

magyar tudomány egyik legkiemelkedőbb alakja. 1823. november 3-án írt levelében értesíti 

édesapját egy új geometriai rendszer kidolgozásáról. A levél megírásának 200., azaz a 

nemeukledészi geometria felfedezésének évfordulója alkalmából 2023-at az UNESCO Bolyai 

emlékévvé nyilvánította. Ennek jegyében szerveztek a Bolyai-emlékkiállítást a Sapientia 

Erdélyi Magyar Tudományegyetem Csíkszeredai Karán.  

 

Miután Marosvásárhelyen létrejött az Erdélyi Hagyományok Háza Alapítvány, sorra alakultak 

a területi irodák is. Működési elvük egységes, a programjaikat azonban a helyi adottságok, a 

helyi igények határozzák meg. Céljuk az erdélyi hagyományokat éltetni, átadni, de 

magyarországi művészeket is bemutatni.  

 

Viselj gondot rám! szlogennel szerveztek jótékonysági adventi vásárt Kolozsváron, amely idén 

is hatalmas sikert aratott. Zsúfolásig megtelt a Aréna a kolozsvári magyar iskolák és óvodák 

diákjaival.    

 

A délvidéki Horgoson Adventi kavalkád címmel szerveznek programokat advent minden 

vasárnapján. Vendégeket fogadtak a testvértelepülésekről, kézműves foglalkozást, olvasási 

versenyt rendeztek.  

 

A 3 CS, azaz Csiky-s Családi Csodavárás. A aradi magyar iskolaközpont, a Csiky Gergely 

Főgimnázium szülőbizottsága által létrehozott Pro Schola Egyesület 2018- óta rendezi a 

csodavárást . A rendezvényt megelőző napokban tanárok és diákok közösen készítették a  az 

eladásra szánt dísz- és ajándéktárgyakat. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Határok nélkül 
2023. december 16. – Kossuth Rádió 

 

A népi vallásosság szakrális kis emlékeiből nyílt adventi kiállítás, amely január végéig látható 

Balassagyarmaton. A felvidéki gyűjtő, Ladóczki Vilmos az otthonokban őrzött több száz 

szenteltvíztartót, kegyszobrot, s búcsújáró helyekről származó megannyi emléktárgyat mutat 

be a nagyközönségnek ezen a tárlaton. Egyházi és néprajzi múzeumokban sem látni ilyen 

gazdag gyűjteményt, amelyet kalandos körülmények közt szedett össze, s amellyel most a 

palócság adventi készülődését mutatják be. 

 

Az őszülő hatvanéves őszi képeket választott születésnapi kiállítására. Bár a barcasági Magdó 

István, a Magyar Fotósok Világszövetségének alelnöke egyik kiállítását szervezi a másik után, 

ő maga nem szeret kiállítani. A brassói Apáczai Csere János Közművelődési Egyesület 

meghívásának azonban eleget tett. 

 

Mézeskalácsfaluvá változott Székelyföldön a csíkszentmártoni kultúrház. Ez nem a Jancsi és 

Juliska című mese, és még boszorkány sincs benne, hanem jótékonysági akcióról van szó. A 

Falusi Kalandok Egyesület immár másodszor kérte arra a helyeiket, hogy a karácsony előtti 

időszakban mézeskalácsból készítsenek egy-egy házikót, templomot, amelyekből aztán a helyi 

kultúrotthonban kiállítást szerveztek. A mézeskalácsfalu portáit árverésre bocsátják, a begyűlt 

összeget a helyi óvoda támogatására fordítják. 

 

Jó szerencsét! Ez a címe a nagyidai Ilosvai Selymes Péter Néptáncegyüttes legújabb 

előadásának, amellyel a bányászlét bemutatására tettek kísérletet a néptánc formanyelvének 

segítségével. Autentikus helyen, Rozsnyón, az egykori bányavárosban volt az Ilosvai család 

legnagyobb tagozatának a bemutatója. 

 

Hegedűs Péter Ausztráliában élő filmrendező Budapesten született. Édesanyja 1991-ben 

döntött úgy, hogy gyermekeivel kivándorol. A 14 éves Péter Brisbane-ben járt gimnáziumba, 

majd a Brisbane-i Egyetemen szerezte meg rendezői diplomáját 1998-ban. Azóta főként 

dokumentum- és rövidfilmeket rendez. Műveiért többször kapott már díjakat nagy 

filmfesztiválokon.  A Sorella története című kisfilmje egy tízéves kislány, tragikus utolsó útját 

követi végig. A történetet egy 1941 decemberében, Lettországban készült fotó inspirálta. A VR 

film világpremierjét 2022-ben, a 79. Velencei Nemzetközi Filmfesztiválon tartották. A VR-

filmeket 360 fokban látó kamerával készítik, a végeredményt pedig egy headset , vagyis egy 

,,fejre helyezhető nézőke” segítségével tekinthetjük meg. Hegedüs Péter Sorella történetét a 

speciális kisfilmmel párhuzamosan dokumentumfilm formájában is feldolgozta. A rendező 

most mindkét filmjét bemutatta Budapesten is. 

 

 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Kárpát-medence 
2023. december 10. – M1 

 

Andrássyak karácsonya a betléri kastélyban 

 

A történelmi Magyarország egyik legnagyobb, épségben fennmaradt, eredeti bútorokkal 

berendezett kastélya Rozsnyótól néhány kilométerre északra, Betléren található, ahol 

decemberben az arisztokrácia karácsonyi szokásait bemutató tárlatvezetéssel, karácsonyi 

dallamokkal, és kézműves vásárral várják a látogatókat. A Vasgrófként ismert Andrássy Manó 

és fia, Géza palotái Budapesten voltak, valószínüleg ez az oka annak, hogy a történelmi 

fényképek gyűjteményében nem található olyan karácsonyi fénykép, amely a betléri kastélyban 

készült volna. Ennek ellenére a kastélyt a téli időszakban is gyakran látogatták a család tagjai. 

 

 

Adventi készülődés a kárpátaljai tájházban 

 

Gyönyörű hóesésben kezdődött az adventi szent várakozás a kárpátaljai magyaroknál. 

Szívszorító, de számukra ez már a második olyan ünnepi időszak, amikor családok tucatjai 

élnek szétszakítottságban vagy gyászban a mihamarabbi békét remélve. A beregszászi főiskola 

kezdeményezésére 2015 óta minden évben a város főterén gyűlnek össze a város elöljárói, 

egyházi vezetői, a diákok és a lakosok, hogy együtt hangolódjanak az ünnepre és közösen 

gyújtsák meg a gyertyát a város adventi koszorúján. 

 

A Rákóczi Szövetség adventi programja felvidéki óvodákban 

 

A karácsonyvárás az év legszebb ünnepe, amely már az advent időszakában elkezdődik. 

Ilyenkor Felvidéken is ünnepi díszbe öltöznek az óvodák: a folyosók, a csoportszobák 

megtelnek a kicsik alkotásaival. A rozsnyói református óvoda másodszor kapcsolódott be a 

Rákóczi Szövetség adventi készülődést támogató programjába, amelynek köszönhetően a 

gyerekeknek varázslatos programokat tudnak biztosítani. 

 

Adventi mintakincstár Délvidéken 

 

A magyar népművészet díszítő motívumaival ismerkedtek és dolgozták fel rejtvényes, játékos, 

kreatív formában a Hagyományok Háza Hálózat – Vajdaság, „Alkotni jó!" MintaKINCStár 

elnevezésű programban résztvevő pedagógusok és szülők. Gyönyörű munkák születtek a 

különböző tájegységek hímzésmintái, a pásztorfafaragások, a festett fazekas- és zsinórminták 

felhasználásával. Sokan, sokfélét alkottak: angyalkák, karácsonyfadíszek, üdvözlőkártyák és 

játékok készültek. 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/

